



**INTERNATIONAL ASSOCIATION FOR HOSPICE & PALLIATIVE CARE**  
*Advancing Hospice & Palliative Care Worldwide*

**International Association for Hospice and Palliative Care (IAHPC)**  
Oral Submission to CND62.

IAHPC is an NGO in consultative status with ECOSOC and in official relations with the World Health Organisation (WHO)

**Contact person:** Katherine Pettus [kpettus@IAHPC.com](mailto:kpettus@IAHPC.com)

March 19, 2019

IAHPC Statement to Plenary CND March 19, 2019

**Item 10.**

**Implementation of the Plan of Action 2009. Demand Reduction. Dra. Marta Leon. English draft.**

Thank you Chair. I am a palliative care physician in Colombia, which means I see patients with serious health conditions, many at the end of life. In Colombia we have a Fondo Nacional that gives us relatively good access to internationally controlled essential medicines such as morphine, but this is becoming increasingly restricted as physicians are afraid to prescribe because of the effects of the US opioid crisis.

IAHPC thanks CND for Chapter 2 of the UNGASS Outcome Document, which is a great advance on the Plan of Action, 2009, a document that barely acknowledge the need to improve access to controlled medicines for the relief of severe pain and palliative care. Now we have the way forward, and UNODC, WHO (OMS), and INCB (JIFE) have provided the guidelines to countries to implement the recommendations of Chapter 2.

We *beg* member states where access to controlled medicines are restricted, where physicians do not know how to prescribe them, *not* to allow their supply control efforts to undermine access to controlled medicines. *Please* hold multi-stakeholder workshops, like we do in Colombia, to allow prescribers and pharmacists to meet with drug regulators, narcotics control authorities, and the pharmaceutical sector. IAHPC has experience in organizing these workshops. Those of us in Latin America who are making progress can show you the way to make controlled medicines available for your patients while preventing diversion and misuse. I thank you.

**Item 10 Spanish Final.**

Implementación del plan de acción 2009. Demanda y reducción. Dr. Marta León

Gracias, Presidente. Soy médico especialista en Dolor y Cuidados Paliativos en Colombia. Me dedico a tratar pacientes con condiciones serias de salud, la mayoría de ellos se encuentra al final de sus vidas. En Colombia existe el Fondo Nacional de Estupefacientes del Ministerio de Salud, que permite un acceso relativamente adecuado a los medicamentos esenciales , de control, como la morfina. A pesar de lo anterior , existen barreras porque los médicos tienen



**INTERNATIONAL ASSOCIATION FOR HOSPICE & PALLIATIVE CARE**  
*Advancing Hospice & Palliative Care Worldwide*

temor para prescribir opioides por la reciente epidemia de Opioides en Estados Unidos. Desde 2005 en La Universidad de La Sabana en Colombia estamos educando a los médicos en pregrado para que hagan una prescripción responsable de opioides para el manejo del dolor.

La International Association for Hospices and Palliative Care agradece a la CND , por el capítulo 2 del documento UNGASS, el cual es un gran avance al plan de acción 2009, documento que apenas menciona la necesidad de mejorar el acceso a medicamentos controlados, utilizados para el manejo del dolor severo y cuidados paliativos. Tenemos ahora un camino, la UNODC, WHO y INCB han dado las guías a los países para implementar las recomendaciones del capítulo 2.

Rogamos a los estados miembros en los cuales existen restricciones a los medicamentos de control, donde los médicos no tienen conocimientos para prescribir, no permitir que disminuya el acceso a estos medicamentos. Los invitamos a organizar talleres con todas las partes interesadas como hemos hecho en Colombia, permitiendo a los prescriptores y farmacéuticos reunirse con los legisladores, autoridades de control y el sector farmacéutico. La International Association for Hospices and Palliative Care tiene experiencia en la organización de estos talleres que han mostrado avances en la disponibilidad de medicamentos para pacientes que los necesitan y evitando el desvío y uso ilícito de ellos.

Gracias.